

MINUTES OF THE ANNUAL GENERAL MEETING OF THE
CANADIAN HISTORICAL ASSOCIATION HELD AT THE
UNIVERSITY OF OTTAWA, 10 JUNE 1982.

1. At 16h00 John Kendle, President of the CHA, brought the meeting of some 160 members to order. He extended a welcome to the membership and to John Roberts, head of the Ottawa agency of Manulife.
2. The president asked for a minute's silence in tribute to the memory of Philip Wigley and Hugh MacKinnon.
3. The minutes of the last Annual General Meeting, held in Halifax on 4 June 1981 were adopted as printed in the Newsletter, Autumn 1981. (Gwyn-Wallot)
4. The Nominating Committee's slate of candidates was placed before the meeting. There being no further nominations, nominations were closed and balloting took place. The results, announced at the end of the meeting, were as follows:

4 Council seats: Yvan Lamonde (McGill), Kathleen McCrone (Windsor), Ian MacPherson (Victoria) and Alison Prentice (OISE)

Programme chairman, 1984: Terry Crowley (Guelph)
Programme chairman, 1985: John Dickinson (University of Montreal)

2 Nominating Committee seats: Peter Baskerville (Victoria) and Sylvia Van Kirk (Toronto)

Treasurer: Fred Thorpe (National Museum of Man)

French-Language Secretary: Serge Bernier (National Defence)

(see the Newsletter, Summer 1982 for the full list of CHA Executive and Council members).
5. Fernand Ouellet, chairman of the Sir John A. Macdonald Prize jury, announced that the 1981 Macdonald Prize winner was Paul-André Linteau for Maisonneuve: Comment des promoteurs fabriquent une ville, 1883-1918 (Boreal Express, 1981). Honourable mentions were announced as Christopher Armstrong, David Gagan, Charles Stacey and Graeme Wynn. John Roberts of Manulife presented the Macdonald Medal and a cheque for \$5 000 to Professor Linteau who addressed the meeting.
6. John Kendle, on behalf of Barry Ratcliffe, chairman of the Wallace K. Ferguson Prize Jury, announced that the winner of the prize for the best non-Canadian publication for 1980-1981 was Christopher Friedrichs for Urban Society in the Age of War: Nördlingen, 1580-1720 (Princeton University Press, 1979). Peter Ward accepted on Professor Friedrichs' behalf. The prize carries an award of \$2 000.

PROCES-VERBAL DE L'ASSEMBLEE ANNUELLE DE LA
SOCIETE HISTORIQUE DU CANADA TENUE A L'UNIVERSITE
D'OTTAWA, LE 10 JUIN 1982.

1. Le président de la Société historique du Canada, John Kendle, déclare la séance ouverte à 16h00 et souhaite la bienvenue aux quelques 160 membres présents, ainsi qu'à Monsieur John Roberts de l'agence d'Ottawa de Manuvie.
2. Le président demande à l'assemblée d'observer une minute de silence à la mémoire de Philip Wigley et Hugh MacKinnon.
3. Le procès-verbal de l'assemblée annuelle, tenue à Halifax le 4 juin 1981, est adopté tel que publié dans le Bulletin d'automne 1981. (Gwyn/Wallot)
4. Le comité de mise en candidature présente à l'assemblée sa liste de candidats. Aucun nom n'étant ajouté, l'assemblée procède au vote. Les résultats du scrutin, annoncés à la fin de l'assemblée, sont les suivants:

Au Conseil: Yvan Lamonde (McGill), Kathleen McCrone (Windsor), Ian MacPherson (Victoria) et Alison Prentice (OISE).

A la présidence du comité au programme:
1984: Terry Crowley (Guelph)
1985: John Dickinson (Université de Montréal).

Au comité de mise en candidature: Peter Baskerville (Victoria) et Sylvia Van Kirk (Toronto).

A la trésorerie: Fred Thorpe (Musée national de l'Homme).

Secrétaire de langue française: Serge Bernier (Défense nationale).

Pour la liste complète des membres de l'exécutif et du conseil, voir le Bulletin été '82.
5. Fernand Ouellet, président du jury du prix Sir John A. Macdonald, annonce que le récipiendaire de ce prix est Paul-André Linteau pour son oeuvre: Maisonneuve: Comment des promoteurs fabriquent une ville, 1883-1918 (Boréal Express, 1981). Il fait part de quatre mentions honorables: Christopher Armstrong, David Gagan, Charles Stacey et Graeme Wynn. John Roberts, de la Manuvie remet la médaille Macdonald et un chèque de 5,000\$ au professeur Linteau.
6. John Kendle, au nom de Barry Radcliffe, président du jury du prix Wallace K. Ferguson, nomme le gagnant de celui-ci, réservé à la meilleure publication, en 1980-81, en histoire non-canadienne. Il s'agit de Christopher Friedrichs pour son ouvrage: Urban Society in the Age of War: Nördlingen, 1580-1720 (Presses universitaires de Princeton, 1979). C'est Peter Ward qui, au nom du Professeur Friedrichs, a reçu le prix, soit un chèque de 2 000\$. Deux mentions honorables sont

Honourable mentions were also presented to Samuel Clark and Bruce C. Daniels.

7. Gerald Friesen, chairman of the Regional History Committee awarded the annual Regional History Certificate of Merit to David E. Smith, Glenn J. Lockwood, Jules Bélanger, Marc Desjardins, Yves Frenette, Philip Gabriel, Graeme Wynn, Jean Daigle, the Centre d'études acadiennes, and Senator Frederick Rowe. (See the Newsletter, Summer 1982 for the full citations.)

8. The treasurer, Susan Buggie, drew the members' attention to the summary of 1981-82 auditor's statement which appeared in the Newsletter, Spring 1982 and gave a short report on her activities for the year.

9. New Business:

A motion was introduced (Bill Westfall/Margaret Conrad) regarding the issues of independent research and Canadian studies. There was considerable debate regarding CHA's position on these issues over the past year and to the direction the association should follow in the forthcoming year. Members also discussed the order of precedence of the two parts of the motion, whether there should be one or two separate motions and the implications of the motion. After discussion the following motion was overwhelmingly adopted:

The Canadian Historical Association strongly endorses a policy of increased government support for research on the study of Canada and calls upon the Council of the Association to advance this policy at all levels of government; but the Canadian Historical Association strongly endorses a policy of increased government support for independent research in Canada, and calls upon the Council of the Association to advance this policy at all levels of government in all fields of history.

10. Ruth Roach Pierson gave a brief summary of the forthcoming planning meeting for the international congress of the historical sciences and requested presentation proposals before the end of June 1982.

11. The past president of the CHA, Pierre Savard, moved a vote of thanks to the president of the University of Ottawa; to the Programme Chairman, Ian MacPherson and Local Arrangements Chairperson, Denise Angers and their committee for an interesting and well run conference; to our distinguished visiting scholars, A. Soboul and W. Doyle; to all those who presented papers, gave commentaries and chaired sessions; to the Sir John A. Macdonald, Wallace K. Ferguson and Regional History prize committees; to the Nominating Committee of Gregory S. Kealey, chair, Wendy Mitchinson, Marc Vallières and Douglas O'ram; to the four departing Council members, David Bercuson, Gerald Friesen,

également présentées à Samuel Clark et Bruce C. Daniels.

7. Le président du comité d'histoire régionale, Gérald Friesen, donne les noms des récipiendaires des certificats: David E. Smith, Glenn J. Lockwood, Jules Bélanger, Marc Desjardins, Yves Frenette, Philip Gabriel, Graeme Wynn, Jean Daigle, ainsi que le Centre d'études acadiennes, le Sénateur Frédérick Rowe. Les citations accompagnant ces certificats sont publiées dans le Bulletin d'été 1982.

8. Susan Buggie, trésorière, attire l'attention des membres sur le résumé du rapport du vérificateur, publié dans le Bulletin du printemps 1982 et donne un aperçu de ses activités de l'année.

9. Affaires nouvelles:

Une motion a été présentée (Bill Westfall/Margaret Conrad) touchant les questions de recherches indépendantes et d'études canadiennes. La position que la Société historique du Canada a adoptée, à ce propos, l'an dernier, et l'orientation à prendre pour l'année à venir ont, par la suite, fait l'objet d'un long débat. De plus, les membres ont discuté des implications d'une telle motion, de la question à savoir si la motion devrait être présentée en une ou deux parties et dans cette dernière éventualité, de l'ordre de préséance de celles-ci. Suite à la discussion, la motion suivante a été adoptée majoritairement:

La Société historique du Canada appuie fortement une politique d'aide financière gouvernementale accrue à la recherche sur l'histoire du Canada et invite son conseil à promouvoir cette politique à tous les échelons du gouvernement; la Société historique du Canada appuie également une politique d'aide financière gouvernementale accrue à la recherche indépendante au Canada et invite son conseil à promouvoir cette politique à tous les échelons du gouvernement et dans toutes les sphères de l'histoire.

10. Ruth Roach Pierson donne un bref aperçu de la prochaine réunion d'organisation du Congrès international des sciences historiques et demande que d'éventuelles suggestions lui parviennent avant la fin de juin 1982.

11. L'ex-président, Pierre Savard, propose un vote de remerciements au président de l'Université d'Ottawa; au président du comité du programme, Ian MacPherson; aux responsables locaux, (Denise Angers et son comité) pour avoir mené à bien la conférence; aux distingués conférenciers, A. Soboul et W. Doyle; aux comités des prix de la Société historique du Canada et au comité des mises en candidatures (Gregory S. Kealey, président, Wendy Mitchinson, Marc Vallières et Douglas O'ram); aux membres sortants du Conseil (David Bercuson, Gerald Friesen, Joy Parr et Jacques Rouillard); à Marielle Campeau, adjointe au trésorier et Mme Thérèse Boucher, secrétaire

Joy Parr and Jacques Rouillard; to Marielle Campeau, deputy treasurer and Mme Thérèse Boucher, administrative secretary for their devoted service to the CHA; to John Kendle and the Executive committee, in particular to the departing members, Andrée Lévesque for three years French-Language secretary and Susan Buggey who resigned as Treasurer due to a change in work location; and to Craig Brown, past president of the CHA, The motion was seconded by Ramsay Cook and passed unanimously.

12. John Kendle turned the meeting to the incoming president, Jean-Pierre Wallot, who adjourned the meeting at 17h50.

THE FOLLOWING LETTER DATED 17 OCTOBER 1982 WAS SENT TO ANDRE FORTIER, PRESIDENT OF SSHRC BY THE PRESIDENT OF THE CHA, OUTLINING THE ASSOCIATION'S CONCERNS WITH THE SOCIAL SCIENCES AND HUMANITIES RESEARCH COUNCIL

It gives me pleasure, as president of the Canadian Historical Association, to renew contact with you concerning the SSHRC and its programmes, all the more so because I have worked under the direction of the Council in various capacities for almost a decade. I have warm memories of our collaboration because I believe firmly that the Council (and before it the Canada Council) has always stood for excellence. I have enjoyed contributing to the production and distribution of research of the highest calibre, and benefitted from the friendships and the stimulating exchanges which characterize the meetings of the academic panel and its main committees. I am also sending you the following remarks with a certain sense of urgency because I have learned that you will soon be leaving the Council, to which you have devoted so many fruitful years.

You must excuse me for bringing up in the same letter a number of questions which the CHA executive and Council, as well as the Annual General Meeting, have considered sufficiently important to debate and to ask that the results of our discussions be communicated to you. We do not propose to dictate in any way the course that the Council and its bodies should take. Nonetheless, as the elected representatives of a learned society representing all professional historians in Canada, we think that our opinion might hold some interest for a Council charged with promoting, assisting and improving the quality of research in the "humanities" and social sciences in Canada. The many recent changes in the Council, some of which are radical, do not allow us to perceive very clearly the direction which the Council intends to take, nor the consultation process it intends to follow. We insist on participating in the definition of objectives and programmes of the only Council which largely underwrites independent historical research -- and research in the human sciences generally -- in Canada. It is, after all, a public body, financed by public funds.

administrative, pour leurs nombreux services envers la Société historique du Canada; ainsi qu'au président et aux membres de l'exécutif. Il remercie particulièrement Andrée Lévesque, secrétaire de langue française; Susan Buggey, de la trésorerie et Craig Brown, président quittant le conseil de la SHC. Ramsey Cook appuie cette résolution qui est passée à l'unanimité.

12. Le président sortant, John Kendle, remet la présidence de l'assemblée au nouveau président, Jean-Pierre Wallot, qui annonce la clôture de celle-ci à 17h50.

LA LETTRE SUIVANTE DU 17 OCTOBRE 1982, ENVOYÉE A ANDRE FORTIER, PRESIDENT DU CRSHC, PAR LE PRESIDENT DE LA SHC SOULIGNAIT LES SOUCIS QUE LA SOCIÉTÉ AVAIT ENVERS CERTAINES POLITIQUES DU CONSEIL DE RECHERCHES EN SCIENCES HUMAINES DU CANADA

Il me fait plaisir, en tant que président de la Société historique du Canada, de reprendre contact avec vous à propos du CRSHC et de ses programmes, d'autant plus que j'ai oeuvré sous votre direction et à divers titres pendant près d'une dizaine d'années. La conviction de contribuer à la production et à la diffusion de travaux de recherche de tout premier calibre, l'ambition d'excellence qui a toujours animé le CRSHC (et auparavant, le CAC), les amitiés et les échanges stimulants qui caractérisent les réunions de la commission consultative et des principaux comités, voilà autant de souvenirs qui ne s'estompent pas de mon esprit. Enfin, je vous envoie les remarques qui suivent avec un certain sentiment d'urgence puisqu'on nous annonce que vous quitterez bientôt le Conseil auquel vous avez consacré tant d'années fructueuses à tous égards.

Vous m'excuserez d'aborder dans une même lettre un certain nombre de questions que le comité exécutif de la Société ou son Conseil d'administration ou même encore son Assemblée générale a jugé suffisamment importantes pour en débattre et me demander de vous communiquer les résultats des discussions. Nous n'entendons nullement dicter quelque conduite que ce soit au Conseil et à ses organismes. Toutefois, comme responsables élus dans une Société savante qui représente l'ensemble des historiens professionnels au Canada, nous pensons que notre opinion peut avoir un certain intérêt pour votre Conseil puisque ce dernier existe pour promouvoir et aider l'excellence de la recherche dans les "humanités" et les sciences sociales au Canada. D'autre part, les transformations pour le moins radicales qui se multiplient au Conseil depuis quelque temps ne nous permettent pas d'entrevoir très clairement la direction qu'il entend prendre ni le procès de consultation auprès de la communauté scientifique que sa mission devrait l'amener à amorcer. Nous tenons à être partie prenante dans la définition des objectifs et des programmes du seul Conseil qui subventionne largement la recherche libre en histoire -- et dans les sciences humaines en général -- au Canada, d'autant qu'il s'agit d'un corps public, financé par l'argent du public.